

# 新 HSK

## 应试全解析

英文  
译释

THOROUGH ANALYSES OF NEW HSK  
(WITH ENGLISH ANNOTATIONS)

- ◆ 题型说明 答题技巧
- ◆ 重要考点 真题例释
- ◆ 应试要点 练习解答
- ◆ 专项讲练 模拟试卷

金学丽 主编

3 三级 LEVEL III



北京语言大学出版社  
BEIJING LANGUAGE AND CULTURE  
UNIVERSITY PRESS

听力录音 MP3

# 新 HSK

## 应试全解析

英文  
译释

THOROUGH ANALYSES OF NEW HSK  
(WITH ENGLISH ANNOTATIONS)

### 三级 LEVEL III

主 编：金学丽

副主编：于婧阳 王潇潇



北京语言大学出版社  
BEIJING LANGUAGE AND CULTURE  
UNIVERSITY PRESS

## 图书在版编目(CIP)数据

新HSK应试全解析. 三级 / 金学丽主编. — 北京:  
北京语言大学出版社, 2014.11  
ISBN 978-7-5619-3994-9

I. ①新… II. ①金… III. ①汉语—对外汉语教学—  
水平考试—自学参考资料 IV. ①H195.4

中国版本图书馆 CIP 数据核字 (2014) 第 250239 号

---

书 名: 新 HSK 应试全解析 三级  
XIN HSK YINGSHI QUAN JIEXI SAN JI  
英文翻译: 望 震  
责任印制: 姜正周

---

出版发行: 北京语言大学出版社  
社 址: 北京市海淀区学院路 15 号 邮政编码: 100083  
网 址: [www.blcup.com](http://www.blcup.com)  
电 话: 编辑部: 010-8230 3647 / 3592 / 3395  
国内发行: 010-8230 3650 / 3591 / 3648  
海外发行: 010-8230 0309 / 3365 / 3080  
读者服务部: 010-8230 3653 / 3908  
网上订购: 010-8230 3653 (国内) / 3668 (海外) [service@blcup.com](mailto:service@blcup.com)  
印 刷: 保定市中国画美凯印刷有限公司  
经 销: 全国新华书店

---

版 次: 2014 年 12 月第 1 版 2014 年 12 月第 1 次印刷  
开 本: 787 毫米 × 1092 毫米 1/16 印张: 12.5  
字 数: 202 千字  
书 号: ISBN 978-7-5619-3994-9 / H · 14270  
定 价: 49.00 元

---

Printed in China

凡有印装质量问题, 本社负责调换。电话: 010-82303590

**编写组成员：**

**主 编：**金学丽

**副主编：**于婧阳 王潇潇

**编 者：**（按姓氏拼音顺序）

杜雨桐 金学丽 李琳琳 谭丽梅

王 江 王秋萍 王潇潇 徐 岩

于婧阳 张俏然 赵 欣

# 前言

《新 HSK 应试全解析》系列是一套专门为新汉语水平考试 (HSK) 应试者编写的讲练结合的强化应试教材, 由《新 HSK 应试全解析 一、二级》、《新 HSK 应试全解析 三级》、《新 HSK 应试全解析 四级》、《新 HSK 应试全解析 五级》、《新 HSK 应试全解析 六级》共五册组成, 分别适用于不同考试级别的应试者。

各级分册的体例基本一致, 分别按照新 HSK 各级考试的考试内容进行模块化设计, 如听力、阅读、书写模块。每个模块又根据题型的不同分为几个不同的部分, 各部分分别由题型说明、答题技巧、重要考点及真题例释、专项练习组成。最后提供 3 或 4 套模拟试卷供备考考生自测。所有的练习题和模拟试题都配有答案和解题说明, 便于备考考生自学, 也为教师的指导提供参考。

**题型说明:** 简单介绍了新 HSK 考试该级别的各种试题类型及其特点。旨在帮助应试者熟悉题型, 便于其答题。

**答题技巧:** 针对不同题型的不同测试目的和测试重点, 给出解题方案, 包括具体的答题方法和窍门, 旨在培养学习者的解题能力。

**重要考点及真题例释:** 依据考试大纲, 通过对真题的研究与分析, 归纳总结出各级考试的考试重点, 并以真题为例, 对高频考点进行相应的解释说明, 旨在帮助应试者学习和掌握与考试相关的重要的语言知识。

**专项练习:** 直接针对各模块的重要考点即语言知识点展开练习, 旨在帮助应试者巩固在该模块所学的知识。

**模拟试卷:** 模拟试卷从语料的选择、篇幅的长短、词汇量的大小、文字的难易度、考点的确定、提问的方式方面尽量模拟真题, 覆盖大纲, 并适当拓展, 旨在提高应试者的实战能力, 并使其能够客观、真实地了解自己的实际水平。

《新 HSK 应试全解析》系列以考试大纲和真题为重要依据, 对大纲内容和真题进行了较为全面的考察, 既有对语言知识点的归纳和总结, 又有对出题形式的整理和分析; 既关注到了高频词的复现, 又考虑到了超纲词的拓展, 并

将指导训练和水平测试有机结合，既有益于提高应试者的汉语水平，又有益于形成其应试能力。

与新 HSK 同类辅导教材相比，本系列具有如下优势：

1. 大纲和真题并举。以考试大纲为指导，统计和分析了真题的语料特点、高频词使用情况和出题方式，进而研究新 HSK 的命题思路，以此作为本系列应试教材的重要编写依据。

2. 系统全面梳理知识点。将大纲和真题中的重要考点提炼出来，以表格的形式加以呈现并进行解释和说明。

3. 真题举例。教材中涉及的所有例子基本都是真题，具有很强的针对性。

本系列教材可以在短时间内有效提高应试能力，既适用于应试者自学，又适用于培训班的考前辅导。

以本系列为教材，用于新 HSK 辅导课程的课堂教学时，教师可根据学生的实际水平，按照题型和重要考点的分类来灵活安排课时。每种题型讲解完之后，可利用配套的专项练习来检验学生的学习和掌握情况。

本系列教材的主要编写者都是长期从事对外汉语教学工作的一线教师，他们既有扎实的汉语知识的储备，又有丰富的教学经验和 HSK 辅导经验。他们了解考试，研究考试，在编写本套教材之前先对已出版的同类书籍进行了考察，寻找突破，又对部分多次参加过新 HSK 的考生进行了访谈调查，从应试者的角度确定难点和重点，所有的模拟试题都经过相应水平的外国学习者的测试。因此，有理由相信，本系列强化辅导教材能够帮助每一位参加新汉语水平考试的考生获得一个理想的成绩。最后，为所有考生送上我们的美好祝福：祝你成功！

本系列各分册模拟试卷配套录音听力试题所用民乐由“女子十二乐坊”演奏，在此深表谢意。

编 者

# Preface

*Thorough Analyses of New HSK* is a series of textbooks written for New HSK examinees. The series, consisting of five books, namely *Thorough Analyses of New HSK for Levels One and Two*, *Thorough Analyses of New HSK for Level Three*, *Thorough Analyses of New HSK for Level Four*, *Thorough Analyses of New HSK for Level Five*, and *Thorough Analyses of New HSK for Level Six*, emphasizes both explanations and practice, and is suitable for examinees at different levels.

The compilation style of the books is consistent, with the modules designed in accordance with the New HSK content (listening, reading, and writing). Each module is divided into several different parts, including Explanation of Question Types, Problem-Solving Skills, Important Test Points, Past Test Analysis, and Practice of Specific Language Skills. Moreover, the series has three or four sets of mock tests in the end in order for readers to test themselves. All the exercises and mock tests have keys and Q & A explanations for the convenience of students' self-learning and teachers' instructions.

Explanation of Question Types: It gives a brief introduction to the types and characteristics of tests of the New HSK at different levels, aiming to help examinees adapt to the tests.

Answering Skills: It offers problem-solving skills, including specific answering methods and tips in accordance with the purposes and focuses of different types of questions.

Important Test Points and Past Test Analysis: Based on the examination syllabus, the series summarizes the test points of each level by researching and analyzing the past examination papers. Moreover, the series gives a thorough explanation of high-frequency test points in order to help examinees grasp the important language knowledge related to the examination.

Practice of Specific Language Skills: Directed at the important test points of each module, the book helps examinees consolidate the knowledge learned in this module.

Mock Tests: The mock tests seek to simulate the past tests in terms of the choice of corpus, the length of articles, the coverage of vocabulary, the difficulty of the words, the determination of the testing points, and the approach to asking questions. The mock tests cover and develop the examination syllabus in an effort to improve examinees' test-taking skills, and help them have an objective and authentic understanding of their language proficiency.

*Thorough Analyses of New HSK*, based on a thorough investigation into the examination syllabus and the past examination papers, summarizes the language points, and analyzes the types of questions. It focuses on the recurrence of high-frequency words, without neglecting words not listed in the examination syllabus. The combination of training and testing improves not only candidates' language proficiency, but also their test-taking skills.

This series has the following advantages, compared with other supplementary teaching materials for the new HSK:

1. Attaching equal emphasis on the examination syllabus and the past examination questions. Based on the examination syllabus, this book was written in compliance with the statistical analysis of the corpus characteristics of the past examination papers, the usage of the high-frequency words and the ways they are tested in questions.

2. Thoroughly systemizing the language points. It refines, presents and explains the examination syllabus and key test points in the past examination papers.

3. Using examples from past examination papers. All the examples in the books, deriving from past examinations, help readers understand how the language points are tested.

This series can efficiently improve candidates' test-taking skills within a short time. As a result, it is suitable for both candidates' self-learning and tutorial classes' pre-examination guidance.

When this series is used in tutorial classes of the new HSK, teachers can flexibly arrange class hours based on students' proficiency, each type of questions, and the classification of the key test points. After each type of questions is explained, exercises for specific language skills are provided.

All the writers of this series have long been working as teachers of Chinese as a foreign language. With profound Chinese language proficiency and rich teaching and HSK tutorial experience, they have studied the test and investigated similar published books before the compilation of this series. Besides these, their innovative interviews with some candidates who have already taken the new HSK tests enable them to decide the difficult points and key points of the new HSK from test takers' perspectives. All the mock test papers have been attempted by international students at corresponding levels. We are therefore quite sure this series will help every new HSK candidate achieve an ideal score. At last, we wish all the candidates success!

Sincere thanks will go to Twelve Girls Band, who have performed the Chinese folk music before the listening part of each mock test in the audio recordings accompanying the series.

The authors

|                      |    |
|----------------------|----|
| HSK (三级) 考试介绍 .....  | 1  |
| <b>第一单元 听力</b> ..... | 5  |
| 第一部分 .....           | 6  |
| 题型特点 .....           | 6  |
| 真题分析 .....           | 7  |
| 专项练习 (一) .....       | 8  |
| 听力文本和答案 .....        | 10 |
| 第二部分 .....           | 12 |
| 题型特点 .....           | 12 |
| 真题分析 .....           | 13 |
| 考点预测及答题技巧 .....      | 17 |
| 专项练习 (二) .....       | 19 |
| 听力文本和答案 .....        | 20 |
| 第三部分 .....           | 21 |
| 题型特点 .....           | 21 |
| 真题分析 .....           | 22 |
| 考点预测及答题技巧 .....      | 27 |
| 专项练习 (三) .....       | 28 |
| 听力文本和答案 .....        | 28 |
| 第四部分 .....           | 30 |
| 题型特点 .....           | 30 |
| 真题分析 .....           | 31 |
| 考点预测及答题技巧 .....      | 38 |
| 专项练习 (四) .....       | 39 |
| 听力文本和答案 .....        | 40 |
| <b>第二单元 阅读</b> ..... | 43 |
| 第一部分 .....           | 44 |
| 题型特点 .....           | 44 |
| 考点分析及答题技巧 .....      | 44 |

|                        |     |
|------------------------|-----|
| 专项练习 (五).....          | 47  |
| 答案 .....               | 48  |
| <b>第二部分</b> .....      | 49  |
| 题型特点 .....             | 49  |
| 考点分析及答题技巧 .....        | 50  |
| 专项练习 (六).....          | 50  |
| 答案 .....               | 51  |
| <b>第三部分</b> .....      | 52  |
| 题型特点 .....             | 52  |
| 真题分析 .....             | 52  |
| 考点预测及答题技巧 .....        | 61  |
| 专项练习 (七).....          | 61  |
| 答案 .....               | 63  |
| <b>第三单元 书写</b> .....   | 65  |
| <b>第一部分</b> .....      | 66  |
| 题型特点 .....             | 66  |
| 真题分析及答题技巧 .....        | 66  |
| 考点预测 .....             | 70  |
| 专项练习 (八).....          | 70  |
| 答案 .....               | 71  |
| <b>第二部分</b> .....      | 72  |
| 题型特点 .....             | 72  |
| 真题分析及答题技巧 .....        | 72  |
| 专项练习 (九).....          | 74  |
| 答案 .....               | 74  |
| <b>第四单元 模拟试卷</b> ..... | 75  |
| 模拟试卷一 .....            | 77  |
| 模拟试卷二 .....            | 93  |
| 模拟试卷三 .....            | 109 |
| 模拟试卷四 .....            | 125 |
| 模拟试卷五 .....            | 141 |
| 模拟试卷听力文本和答案 .....      | 157 |

|                                                    |    |
|----------------------------------------------------|----|
| Introduction to HSK (Level III) .....              | 3  |
| <b>Unit I Listening</b> .....                      | 5  |
| Part I .....                                       | 6  |
| Characteristics of question types .....            | 6  |
| Analysis of real test questions .....              | 7  |
| Specific Exercise I .....                          | 8  |
| Listening Script and Key .....                     | 10 |
| Part II .....                                      | 12 |
| Characteristics of question types .....            | 12 |
| Analysis of real test questions .....              | 13 |
| Forecast of test points and answering skills ..... | 17 |
| Specific Exercise II .....                         | 19 |
| Listening Script and Key .....                     | 20 |
| Part III .....                                     | 21 |
| Characteristics of question types .....            | 21 |
| Analysis of real test questions .....              | 22 |
| Forecast of test points and answering skills ..... | 27 |
| Specific Exercise III .....                        | 28 |
| Listening Script and Key .....                     | 28 |
| Part IV .....                                      | 30 |
| Characteristics of question types .....            | 30 |
| Analysis of real test questions .....              | 31 |
| Forecast of test points and answering skills ..... | 38 |
| Specific Exercise IV .....                         | 39 |
| Listening Script and Key .....                     | 40 |
| <b>Unit II Reading</b> .....                       | 43 |
| Part I .....                                       | 44 |
| Characteristics of question types .....            | 44 |
| Analysis of test points and answering skills ..... | 44 |

|                                                               |     |
|---------------------------------------------------------------|-----|
| Specific Exercise V .....                                     | 47  |
| Key .....                                                     | 48  |
| <b>Part II</b> .....                                          | 49  |
| Characteristics of question types .....                       | 49  |
| Analysis of test points and answering skills .....            | 50  |
| Specific Exercise VI .....                                    | 50  |
| Key .....                                                     | 51  |
| <b>Part III</b> .....                                         | 52  |
| Characteristics of question types .....                       | 52  |
| Analysis of real test questions .....                         | 52  |
| Forecast of test points and answering skills .....            | 61  |
| Specific Exercise VII .....                                   | 61  |
| Key .....                                                     | 63  |
| <b>Unit III Writing</b> .....                                 | 65  |
| <b>Part I</b> .....                                           | 66  |
| Characteristics of question types .....                       | 66  |
| Analysis of real test questions and answering skills .....    | 66  |
| Forecast of test points .....                                 | 70  |
| Specific Exercise VIII .....                                  | 70  |
| Key .....                                                     | 71  |
| <b>Part II</b> .....                                          | 72  |
| Characteristics of question types .....                       | 72  |
| Analysis of real test questions and answering skills .....    | 72  |
| Specific Exercise IX .....                                    | 74  |
| Key .....                                                     | 74  |
| <b>Unit IV Mock Tests</b> .....                               | 75  |
| Mock Test I .....                                             | 77  |
| Mock Test II .....                                            | 93  |
| Mock Test III .....                                           | 109 |
| Mock Test IV .....                                            | 125 |
| Mock Test V .....                                             | 141 |
| Listening Script and Key to Exercises of the Mock Tests ..... | 157 |

# HSK（三级）考试介绍

HSK（三级）考查考生的汉语应用能力，通过 HSK（三级）的考生可以用汉语完成生活、学习、工作等方面的交际任务，在中国旅游时，可应对遇到的大部分交际任务。

**:: 考试对象**

参加 HSK（三级）的考生应已掌握 600 个最常用词语和相关语法知识。

**:: 考试内容及时间**

HSK（三级）笔试分为听力、阅读和书写三个部分，共 80 题，包括：

听力（40 题，约 35 分钟）

阅读（30 题，30 分钟）

书写（10 题，15 分钟）

还包括考生填写个人信息 5 分钟，听力结束后另有填写答题卡 5 分钟，共约 90 分钟。

HSK（三级）听力试题包括四个部分，各部分都是 10 道题。每题听两次。内容和要求如下：

|      |      |                 |
|------|------|-----------------|
| 一、听力 | 第一部分 | 听对话选对应图片        |
|      | 第二部分 | 听一小段话判断句子对错     |
|      | 第三部分 | 听对话选择正确答案（一轮对话） |
|      | 第四部分 | 听对话选择正确答案（两轮对话） |

HSK（三级）阅读试题包括三部分，各部分都是 10 道题。内容和要求如下：

|      |      |          |
|------|------|----------|
| 二、阅读 | 第一部分 | 选择匹配的句子  |
|      | 第二部分 | 选词给句子填空  |
|      | 第三部分 | 读后选择正确答案 |

HSK（三级）书写试题包括两部分，各 5 道题。内容和要求如下：

|       |      |      |
|-------|------|------|
| 三、书 写 | 第一部分 | 连词成句 |
|       | 第二部分 | 写汉字  |

∴ 考试成绩

HSK（三级）听力、阅读和书写部分满分各为 100 分，总分 300 分，180 分为合格。考试成绩长期有效。但作为外国留学生进入中国院校学习的汉语能力的证明，成绩有效期为两年（从考试当日算起）。

# Introduction to HSK ( Level III)

HSK (Level III) examines examinees' application ability of Chinese. The examinees who have passed HSK (Level III) can complete communication tasks of life, study and work in Chinese and can deal with most of the communication tasks they may meet with while touring in China.

## :: Test Takers

The examinees to take part in HSK (Level III) should have grasped 600 most commonly used words and relevant grammar knowledge.

## :: Test Content and Time

HSK (Level III) consists of three parts, namely listening, reading and writing. There are 80 questions, including:

Listening (40 questions, approximately 35 minutes)

Reading (30 questions, 30 minutes)

Writing (10 questions, 15 minutes)

5 minutes is left for filling in personal information, and 5 minutes after the listening part for filling in the answer sheet. The test lasts approximately 90 minutes.

The listening test is made up of 4 parts, each including 10 questions. Each question is heard twice. The content and the request are as follows:

|                   |          |                                                                                |
|-------------------|----------|--------------------------------------------------------------------------------|
| I. Listening Part | Part I   | Listen to the dialogues and choose the corresponding pictures.                 |
|                   | Part II  | Listen to a short passage and decide whether the sentences are right or wrong. |
|                   | Part III | Listen to the dialogues and choose the correct answers.                        |
|                   | Part IV  | Listen to the (two rounds of) dialogues and choose the correct answers.        |

The reading test is made up of 3 parts, each including 10 questions. The content and the request are as follows:

|                  |               |                                                                 |
|------------------|---------------|-----------------------------------------------------------------|
| II. Reading Part | Subdivision 1 | Match the sentences.                                            |
|                  | Subdivision 2 | Choose the proper words to fill in the blanks in the sentences. |
|                  | Subdivision 3 | Choose the correct answers after reading.                       |

The writing part is made up of 2 subdivisions, each including 5 questions. The content and the request are as follows:

|                   |               |                                                  |
|-------------------|---------------|--------------------------------------------------|
| III. Writing Part | Subdivision 1 | Make sentences with the given words and phrases. |
|                   | Subdivision 2 | Write the Chinese characters.                    |

### :: Test Score

The full marks of each part (Listening, Reading and Writing) are 100 and the total marks of HSK (Level III) are 300. Those who get 180 marks and over are qualified. The score is permanently valid. But as a certificate of the Chinese proficiency of foreign students entering China's universities to study, the term of validity of the score is two years (counting from the date of the test).

第一单元

Unit 1

Listening

听力